

Die Abteilung für Präventionsforschung und Sozialmedizin, Institut für Community Medicine der Universitätsmedizin Greifswald (UMG) sucht in Kooperation mit der Gemeinsamen Forschungsstelle (Joint Research Centre, JRC) der Europäischen Kommission im Rahmen einer Collaborative Doctoral Partnership ab 1. Juni 2025 (oder n.V.) eine*n **Doktorand*in (m/w/d) in Teil- bzw. Vollzeit** (65% an der Universität, 100% am JRC) mit dem Ziel der Promotion.

Sie arbeiten in einem interdisziplinären Projektteam mit mehreren Doktorand*innen und Postdoktorand*innen, das sich mit der Rolle von psychosozialen und verhaltensbezogenen Faktoren für die Gesundheit(sförderung) im Erwachsenenalter beschäftigt. Grundlage hierfür sind umfangreiche Längsschnitt- und Interventionsstudien. Ihre Promotion soll sich mit der Rolle von Altersbildern (Vorstellungen vom Älterwerden, Altersstereotype) und Altersdiskriminierung für die funktionale Gesundheit und Lebensqualität beschäftigen. Ihre Stelle ist angebunden an ein aktuelles Forschungsprojekt. Die gleichzeitige Anbindung an Universität und Joint Research Centre ermöglicht Ihnen umfangreiche Einblicke in europäische Forschung und deren politische Implikationen. Eine enge fachliche Betreuung ist an beiden Standorten gewährleistet.

Sie bringen mit:

- Ein abgeschlossenes Hochschulstudium (M.S. Psychologie oder verwandte sozial- oder gesundheitswissenschaftliche Disziplin mit fundierter Ausbildung in quantitativen Methoden der empirischen Sozialforschung)
- Bereitschaft, eine Hälfte der Promotionszeit in Greifswald (Teilzeitstelle, 65%), die andere in Ispra (Italien, Vollzeitstelle 100%) zu verbringen
- Nationalität eines EU-Mitgliedstaates / eines Landes, das mit dem Forschungsrahmenprogramm der EU verbunden ist oder ein Wohnsitz in der EU seit mind. 5 Jahren
- Begeisterung für das wissenschaftliche Arbeiten
- Selbstständige, eigenverantwortliche und engagierte Arbeitsweise
- Kommunikationsstärke, Zuverlässigkeit und Teamfähigkeit

Von Vorteil sind:

- Erfahrung in / Interesse an Forschung im Bereich Älterwerden und Gesundheit
- Erste Publikationserfahrungen
- Sehr gute Englischkenntnisse, Deutschkenntnisse
- Interesse an einer Promotion auf der Schnittstelle zwischen Forschung und Politikberatung
- Sicherer Umgang mit Statistikprogrammen (z. B. R, STATA)

Wir bieten:

- Einbettung der Doktorarbeit in das PhD-Programm der UMG
- Systematische Einarbeitung und Promotionsbetreuung
- Vielseitiges Tätigkeitsfeld
- Fort- und Weiterbildungsangebote
- Flexible Arbeitszeitmodelle
- Zusatzleistungen wie betriebliche Altersvorsorge, Mitarbeitenden-Vergünstigungen

Die Hansestadt Greifswald ist eine innovative Universitätsstadt an der Ostseeküste mit hohem Freizeitwert und vielseitigen Bildungsmöglichkeiten.

Die Gemeinsame Forschungsstelle (JRC) ist der wissenschaftliche Dienst der Europäischen Kommission, der Standort Ispra liegt am Lago Maggiore, etwa 60km von Mailand (https://joint-research-centre.ec.europa.eu/index_en).

Bewerbungen in deutsch oder englisch (Motivationsschreiben, Lebenslauf, Abschlusszeugnisse sowie optional eine max. 1-seitige Ideenskizze zum Thema) richten Sie bitte **bis zum 30.3.2025** an <https://karriere.med.uni-greifswald.de/Vacancies/1379/Description/1>

Die Personalauswahl erfolgt zweistufig durch die UMG (1. Stufe) und das JRC (2. Stufe) basierend auf den Bewerbungsunterlagen sowie einem Interview (persönlich/digital). Nähere Auskünfte erteilen Prof. Dr. Susanne Wurm (Kontakt: susanne.wurm@med.uni-greifswald.de) und Dr. Jan Wollgast (jan.wollgast@ec.europa.eu).

Within a Collaborative Doctoral Partnership, the Department of Prevention Research and Social Medicine, Institute for Community Medicine of University Medicine Greifswald (UMG) and the Joint Research Centre (JRC) of the European Commission are looking for a PhD student (m/f/d) in a combination of part-time (65%) and full-time (100%, max. 24 months) initially limited for 36 months, **starting June 1st, 2025** with the objective of graduating with a PhD.

You will be working within an interdisciplinary project team with several other PhD students and Postdocs that focuses on the role of psychosocial and behavioral factors for health, and health promotion throughout adulthood. The teams' research is based on large longitudinal surveys and intervention studies. Your thesis should address the role of views on aging (self-perceptions of aging, age stereotypes), as well as age discrimination for functional health and quality of life. Your position is linked to a current research project. By being affiliated with the University of Greifswald and the European Commission's Joint Research Centre, you will gain insights into European research and its policy implications. Close professional supervision is guaranteed at both sites.

You have:

- University degree (M.Sc.) in psychology (or related discipline in social sciences) with good knowledge of quantitative methods in empirical social sciences
- Enthusiasm for scientific work
- Strong communication skills, reliability, commitment and the ability to work in a team
- Independent, self-reliant and committed way of working
- You are willing to spend half of the time in Greifswald (part-time, 65%), the other half in Ispra (Italy, full-time 100%)
- Nationality of an EU-Member state or a country that is connected to the European Research Framework Programme, or residence in the EU since at least 5 years

Of advantage are:

- Experience and interest in research on aging and health
- Previous publications
- Excellent English skills, German skills
- Interest in obtaining a PhD at the intersection of research and policy making
- Profound experience in statistics (e.g. STATA, R)

We offer:

- Systematic job training and supervision
- Enrollment in the PhD-program at the University Medicine Greifswald
- A versatile field of activity
- Further education and training
- Flexible work time models
- Additional benefits such as company pension scheme, employee benefits

The hanseatic town of Greifswald (Germany) with its innovative university at the baltic sea coast provides many opportunities for free time activities and education

The Joint Research Centre (JRC) is the European Commission's science and knowledge service; it supports EU policies with independent scientific evidence throughout the whole policy cycle. The position will be located in Ispra (Italy) at the Lago Maggiore, about 60km from Milan (https://joint-research-centre.ec.europa.eu/index_en). Part of the research activities will be performed at the JRC for a period of 12 to 24 months. While at the JRC you will be offered a Grantholder 20 contract (https://joint-research-centre.ec.europa.eu/document/download/ae377994-5407-4e30-96e2-d378733324b4_en?filename=jrc_grantholder_rules.pdf).

Please submit your application in German or English (cover letter, CV, certificates and optionally a max. 1-page outline of an idea on the topic) by March 30, 2025 to: <https://karriere.med.uni-greifswald.de/Vacancies/1379/Description/1>

The selection process will be as follows: first, the UMG will select potential candidates, then the JRC will select the final applicants based on your application and an interview (in person or online).

For further information, please contact Prof. Dr. Susanne Wurm (susanne.wurm@med.uni-greifswald.de) or Dr. Jan Wollgast (jan.wollgast@ec.europa.eu).